
PROTOKÓŁ  Nr XXV/2012 
Sesji Rady Gminy Manowo 

odbytej w dniu 20 grudnia 2012 roku 
 
 
Sesję rozpoczęto o godz. 1100, zakończono o godz. 1243. Posiedzenie odbyło się w sali 
posiedzeń UG Manowo. 
 
Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 14 radnych wg załączonej listy obecności.  
 
Ponadto w obradach Sesji udział wzięli: 
1. Wójt Gminy                            -     Roman Kłosowski 
2. Sekretarz Gminy                     -    Irena Oleksy 
3. Skarbnik Gminy                     -     Bożena Tomaszewska 
4. Protokolant   -     Anna Drabik 
 

zainteresowani pracownicy Urzędu Gminy, goście zaproszeni oraz sołtysi wg załączonych 
list obecności. 
 
 
Ad.I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji 
Otwarcia XXV Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie listy 
obecności stwierdził prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 13 radnych. 
Nieobecność: 
 - radny Daniel Sapilak – nb. usprawiedliwiona. 
Spóźnienie: 
 - radny Stanisław Turowski (1124). 
 
Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do przyjęcia porządku obrad. 
 
Do porządku obrad uwag nie wniesiono.  
 
 
I. Sprawy regulaminowe: 

1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji. 
2. Przyjęcie protokołu XXIV Sesji Rady Gminy. 
3. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w okresie 

międzysesyjnym. 
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym. 
5. Informacja Skarbnika o sytuacji finansowej gminy. 
6. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji. 
7. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym. 
8. Interpelacje i zapytania. 
9. Trybuna obywatelska. 

II. Sprawy problemowe: 
1. Zatwierdzenie planów pracy Komisji Rewizyjnej oraz Rady Gminy na rok 2013. 
2. Sprawozdania z pracy stałych komisji RG w II półroczu 2012 r. 
3. Podjęcie uchwał w sprawie: 

a) uchwalenia budżetu gminy Manowo na 2013 rok, 
b) uchwalenia zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo na lata 

2013-2022, 
c) zmian w budżecie gminy na 2012 rok, 
d) uchwalenia zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo na lata 

2012-2019, 
e) uchylenia uchwały w sprawie ustalenia stawki do podatku rolnego, 



 2

f) uchylenia uchwały w sprawie ustalenia stawki do podatku leśnego. 
4. Wolne wnioski i informacje. 
5. Odpowiedzi na interpelacje. 
6. Zakończenie. 

 
 
 
Ad.I.2. Przyjęcie protokołu XXIV Sesji Rady Gminy 
Protokół XXIV przyjęty został 12 głosami za, przy 1 wstrzymującym się.     
 
 
Ad.I.3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w 
okresie międzysesyjnym 

Jan Prus – Przewodniczący Rady poinformował, że w okresie międzysesyjnym zajmował się 
następującymi sprawami: 

� 6 i 13 grudnia pełniłem dyżur w UG Manowo. 
� 13 grudnia uczestniczyłem we wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy.   

 
 
Ad.I.4 Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym 
 

Wójt przekazał następujące informacje: 
� Uczestniczyłem w spotkaniu komisji w Szczecinie, która wydaje opinię w sprawie 

raportu środowiskowego inwestycji (spalarnia) w Cewlinie. Moje wystąpienie 
spowodowało, że inwestor wystosował do mnie e-maila, który przekazałem Państwu do 
wiadomości. Pan Mucha również zabierał tam głos i przed komisją powiedział, że 
spalarnia będzie miała przerób 500 kg odpadów na godzinę. Powiedziałem kilka zdań 
na temat obecnej działalności inwestora i przybliżyłem skąd bierze się niechęć 
mieszkańców do tej inwestycji.  

� Od 19 grudnia do końca lutego Regionalna Izba Obrachunkowa przeprowadza w 
urzędzie kontrolę finansową.  

� Jutro będzie również kontrola z Urzędu Marszałkowskiego inwestycji – klubu w 
Wyszeborzu. Przed złożeniem wniosku o płatność taka kontrola jest konieczna.  

� We wtorek Starosta Koszaliński w imieniu skarbu państwa przekazał 1,30 ha (w dwóch 
działkach) gruntu w pasie technicznym w Kretominie. Wartość tych gruntów to 
340.000 zł.  

� Wczoraj odbył się przetarg na energię elektryczną. Wpłynęła tylko 1 oferta (Energa). 
Konsekwencją tego przetargu będą oszczędności w skali roku w wys. ok. 60.000 zł. 

� Finanse – wczoraj wypłaciliśmy nagrody w oświacie, a dzisiaj wypłacimy środki z 
funduszu socjalnego dla nauczycieli. Wpłaciliśmy również 10.000 zł na konto 
profilaktyki. Zapłaciliśmy zaległości za telefony oraz 90% należności wodociągom. Z 
Ministerstwa Sportu prawdopodobnie otrzymamy 100.000 zł. Na stadion w Manowie z 
Ministerstwa otrzymamy 300.000 zł (nam zostanie do zapłacenia 443.000 
zł).Wystąpimy do Urzędu Skarbowego z zapytaniem o możliwość odliczenia podatku 
VAT od tej inwestycji.  

� Ogłosiliśmy nabór na 2 stanowiska – sekretariat i księgowość. Odchodzą 2 pracownice: 
p. A. Klimkowska (zarządzanie kryzysowe) i p. M. Trzcińska (księgowość). Pani M. 
Jarosik przejdzie na stanowisko ds. oświaty, a p. H. Śliwa na zarządzanie kryzysowe.  

 
 
Ad.I.5 Informacja Skarbnika o sytuacji finansowej gminy 
Następnie informację o stanie finansowym Gminy przedstawiła Bożena Tomaszewska – 
Skarbnik Gminy. Informacja stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: czy cała kwota zadłużenia 3.400.000 zł została wpisana 
do projektu budżetu na 2013 rok? Zadłużenie miało wynosić 2.500.000 zł. 
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Wójt: kiedy rozmawialiśmy o zadłużeniu, to nie było jeszcze tej faktury za stadion. Jest to 
już uwzględnione w budżecie. 
 
Radna Daria Stasiak: za usługi inżynieryjne (Machowicz) jest kwota 50.000 zł. Czego to 
dotyczy? 
 
Wójt: SA to płatności za drogi: 
- droga dojazdowa do orlika w Boninie, 
- 3 uliczki w Manowie (koło p. Setlaka), 
- projekty na ul. Pieczarkową i Familijną. 
 
Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska: niepokojąca jest sytuacja z dotacjami dla GOK i 
GOPS. 
 
Bożena Tomaszewska – Skarbnik Gminy: wobec GOK zalegamy 139.000 zł w dotacjach. Na 
dzień dzisiejszy otrzymali 50.000 zł (m.in. na wypłaty). Na pewno całości dotacji nie 
przekażemy. W związku z tym w zmianach budżetowych jest zmniejszenie dotacji.  
 
Wójt: trzeba również dodać, że nie zostawiamy dyrektora GOK z obciążeniami.  
 
Bożena Tomaszewska – Skarbnik Gminy: GOPS dzisiaj otrzymał 130.000 zł dotacji. W 
informacji o sytuacji finansowej kwota dotyczy przekazania środków własnych. GOPS 
złożył korektę do budżetu zmniejszającą plan finansowy o kwotę 190.000 zł (m.in. z 
dodatków mieszkaniowych i dożywiania).  
 
Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska: czy opłata dla PKP za zajęcie terenów do celów 
kanalizacyjnych jest jednorazowym kosztem? 
 
Bożena Tomaszewska – Skarbnik Gminy: tak, to jest jednorazowa opłata.  
 
 
 
Ad.I.6. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy przedstawił informację z realizacji uchwał pojętych na 
ostatniej sesji. Informacja stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
 
Ad.I.7 Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym 
 

Brak  
 
 
Ad.I.8.  Interpelacje i zapytania 
 

Radna Grażyna Góral: 
� Pod koniec listopada w Manowie miał miejsce pożar. U jednego z mieszkańców uległ 

zniszczeniu budynek garażowy i kotłownia. Ten pan prowadzi działalność 
transportową. Nigdy nie odmawiał nam, jeśli była konieczność np. przewiezienia 
dzieci. Proszę, aby w jakiś sposób tej rodzinie pomóc. Wiem, że mieszkańcy 
pomagają w pracach przy uporządkowaniu pogorzeliska.  

� W imieniu mieszkańców Manowa dziękuję za wybudowanie chodnika.  
 
Radny Tomasz Padykuła: 

� Firma z Drawska określiła wartość, za którą może sprzedać działkę Urzędowi Gminy 
z przeznaczeniem na boisko dla młodzieży z Wyszeborza. Czy urząd mógłby 
rozeznać możliwość pozyskania środków pozabudżetowych na ten cel?  
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Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska:  

• Lampy pomiędzy blokami 35b a 24 nie świecą się. Kiedyś naprawiała je p. 
Rembecki, ale teraz nie ma do nich dostępu. 

 
Wójt: próbowałem się skontaktować z p. Chudzikiem w tej sprawie. Liczę na to, że się 
zgłosi i przedstawię mu te wszystkie uwagi. 
 
Radny Janusz Sałek: lampa koło p. Żala też nie świeci. 
 
Radny Sławomir Jamka: razem w Rosnowie nie świeci 11 lamp. 
 
Wójt: nie koniecznie wszystkie muszą świecić. 
 
Radna Daria Stasiak: 

� Przy wjeździe do Wyszewa, na skrzyżowaniu z drogą krajową nr 11 pękł asfalt. 
� W Wyszewie nie działają 2 lampy uliczne (koło p. Mielnik i p. Jachimowskiej). 

 
Radny Tomasz Padykuła: 

� Na ostatniej sesji była zgłaszana interpelacja w sprawie mieszkanki Wyszeborza. 
Czy były podjęte kroki w tej sprawie? 

 
Radny Stanisław Turowski: 

� W Boninie (przy orliku) wywożona jest ziemia i trwa to już drugi dzień. Czy są to 
właściwe działania? 

 
Ryszard Wojtyniak – specjalista ds. wodociągów i kanalizacji: nic mi na ten temat nie 
wiadomo.  
 
 
 

Ad.I.9. Trybuna obywatelska 
 

Paweł Teterycz – Sołtys Sołectwa Wyszebórz:  
� Proszę o kontrolę i sprawdzenie, czym p. Mucha opala swoją fabrykę. Nie widziałem 

tam ani jednej taczki węgla.  
� Lamy uliczne zbyt wcześnie się zapalają i późno się wyłączają. 

 
Tadeusz Mikulski – Sołtys Sołectwa Wyszebórz:  

� Lampa – w Wyszeborzu koło sklepu jest bardzo ciemno. 
� Odśnieżanie – chciałbym pochwalić p. Stasiaka za zimowe utrzymanie dróg. 

 
Sylwia Krępeć – Sołtys Sołectwa Wyszewo:  

� W budżecie gminy na 2013 rok nie została uwzględniona budowa parkingu przy 
GOK w Wyszewie – ta inwestycja jest niezbędna. Odbywają się tam imprezy. Jak są 
opady lub roztopy, to goście toną w błocie. W tej chwili jest tam rozlewisko.  

� Po raz pierwszy w Wyszewie zorganizowałam konkurs potraw Bożonarodzeniowych. 
Konkurs odbył się pod patronatem Wójta Gminy – za co Wójtowi serdecznie 
dziękuję.  

 
Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska: 

� Zapraszam Państwa do udziału w Wielkiej Orkiestrze Świątecznej Pomocy. Finał 
odbędzie się 13 stycznia w klubie osiedlowym w Rosnowie.  

 
Konstanty Dańczak – Sołtys Sołectwa Kretomino: 
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� W grudniu, przy pomocy Z. Trojanowskiego zorganizowaliśmy warsztaty dot. 
wykonywania stroików świątecznych. Wzięło w nich udział 17 pań. 

� Odbyła się również impreza Mikołajkowa. Rozdaliśmy 60 paczek (udział rodziców to 
15 zł). Opiekunka świetlicy przygotowała przedstawienie dla małych dzieci, 
wykonane przez dzieci korzystające ze świetlicy.  

� 21 grudnia wspólnie z Caritas parafii pw. Św. Trójcy w Kretominie organizujemy 
spotkanie opłatkowe dla seniorów. 

 
Radny Tomasz Padykuła: 

� 15 grudnia w Wyszeborzu odbyła się wigilia dla mieszkańców. Dziękuję Sołtysowi i 
Radzie Sołeckiej za zorganizowanie tej wielopokoleniowej wigilii. Były jasełka 
przygotowane przez dzieci i występ zespołu „Sąsiedzi zza miedzy”.  

 
 
 
I przerwa – 1140 - 1210     

 
 

 
Ad.II.1. Zatwierdzenie planów pracy Komisji Rewizyjnej oraz Rady Gminy na rok 
2013 
 
Jan Prus - Przewodniczący Rady: projekty planów pracy Rady oraz Komisji Rewizyjnej 
otrzymali wszyscy radni. Do planu pracy zostały wniesione następujące poprawki: 

� W czerwcu – dodano opracowanie studium.  
� W maju – wykreślono rolnictwo. 
� W sierpniu – zmieniono „ocenę przygotowań” na „stan przygotowań” placówek 

oświatowych do nowego roku szkolnego. 
 
Innych uwag do planu pracy nie  zgłoszono. 
  
Rada przyjęła plan pracy Rady Gminy na 2013 rok jednogłośnie (14 głosów za).  
 
Następnie Andrzej Soklaski – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej przedstawił plan pracy 
Komisji na 2013 rok. W wyniku głosowania Plan pracy Komisji Rewizyjnej na 2013 rok 
został przyjęty jednogłośnie (14 głosów za).  
 
 
 
Ad.II.2. Sprawozdania z pracy stałych komisji RG w II półroczu 2012 r. 
Sprawozdania z pracy stałych komisji Rady Gminy Manowo przedstawili: 
- Grażyna Góral – Przewodnicząca Komisji Polityki Społecznej, 
- Janusz Sałek – Przewodniczący Komisji Rozwoju Gospodarczego, 
- Sławomir Jamka – Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów, 
- Andrzej Sokalski – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej. 
 
Sprawozdania z pracy komisji stanowią załączniki do niniejszego protokołu. 
 
 
 
Ad.II.3. Podjęcie uchwał w sprawie:  
 

a) uchwalenia budżetu gminy Manowo na 2013 rok, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 13 grudnia 
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2012 roku. Proszę o opinię p. Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów.  
 
Sławomir Jamka – Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów:  opinia RIO  
dot. projektu jest pozytywna, a planowany sposób pokrycia deficytu jest  
zgodny z prawem. Po rozpatrzeniu projektu budżetu i na podstawie opinii  
RIO Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu budżetu na 2013 rok. 
 
Innych uwag do projektu nie wniesiono. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXV/172/2012, podjęta została 11 głosami za, przy 3  
wstrzymujących się. 
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

b) uchwalenia zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo na 
lata 2013-2022, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 13 grudnia 
2012 roku. Proszę o opinię p. Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów. 
 
Sławomir Jamka – Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów:  opinia RIO  
dot. zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo na lata 2013- 
2022 jest pozytywna. zgodny z prawem. Po rozpatrzeniu projektu uchwały   
i na podstawie opinii RIO Komisja wnioskuje o przyjęcie zmiany wieloletniej  
prognozy finansowej Gminy Manowo na lata 2013-2022. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXV/173/2012, podjęta została 13 głosami za, przy 1  
wstrzymującym się. 
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

c) zmian w budżecie gminy na 2012 rok, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 13 grudnia 
2012 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub  
wnioski? 
Bożena Tomaszewska – skarbnik gminy: otrzymaliście Państwo dodatkowy  
załącznik do projektu tej uchwały. Zmiany te polegają na przeniesieniu  
środków i nie powodują zwiększenia ani zmniejszenia planu budżetu  
(przesuwają środki w poszczególnych działach). W związku z tymi zmianami  
należy dokonać następujących korekt: 

� str. 2 – wydatki bieżące będą wynosiły 22.304.284,04 a wydatki 
majątkowe – 4.579.723,00 

� na str. 15  – zwiększy się o kwotę 1.032.000 zł 
� w zał. 5 na str. 20 – zadania inwestycyjne będą wynosiły w rubrykach 

1) 3.132.559 zł, 2) 3.132.559, 3) 5.179.723, 4) 4.579.723 zł. 
 
Innych uwag do projektu uchwał nie zgłoszono. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXV/174/2012, podjęta została 14 głosami za  
(jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

d) uchwalenia zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo na 
lata 2012-2019, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 13 grudnia 
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2012 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub  
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXV/175/2012, podjęta została 14 głosami za  
(jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

e) uchylenia uchwały w sprawie ustalenia stawki do podatku rolnego, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 13 grudnia 
2012 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub  
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXV/176/2012, podjęta została 14 głosami za  
(jednogłośnie). 
 
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

f) uchylenia uchwały w sprawie ustalenia stawki do podatku leśnego 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 13 grudnia 
2012 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub  
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXV/177/2012, podjęta została 14 głosami za  
(jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 
 
 

Ad.II.4. Wolne wnioski i informacje 
 

Brak 
 

Ad.II.5. Odpowiedzi na interpelacje 
 

Roman Kłosowski – wójt gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje zgłoszone przez: 
- G. Góral:  

� Pomoc dla pogorzelców – pomagamy w każdym nieszczęściu. W miarę możliwości 
naszej gminy pomożemy tej rodzinie.    

� Chodnik w Manowie – my do tej inwestycji nie dołożyliśmy żadnych środków. 
Jestem przekonany, że został on wybudowany tylko dlatego, że m.in. radni 
pojechali w tej sprawie do Szczecina (Góral, Dańczak, Kłosowski). 

- T. Padykułę: 
� Zakup działki na boisko – podejmiemy się tej sprawy i będziemy próbowali 

negocjować cenę. W styczniu poinformuję Państwa o efektach.  
- Wszystkie interpelacje dotyczące oświetlenia przekażę p. Tomaszowi Chudzikowskiemu. 

Postaramy się jak najszybciej załatwić tę sprawę.  
- D. Stasiak:  

� Pęknięty asfalt na skrzyżowaniu – przekażemy tę interpelację do GDDKiA, jeśli 
znajduje się to w części należącej do tej dyrekcji. 

- - S. Turowskiego:  
� Wywóz ziemi w Boninie – nie wiem, nikt ze mną tego nie uzgadniał 

- P. Teterycza:  
� Spalanie w fabryce w Cewlinie – są sygnały, że okresie grzewczym są tam 

spalane odpady z poliestru. Pan komendant przeprowadzi tam kontrolę.   
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- S. Krępeć:  
� Budowa parkingu przy GOK – wiemy, że tam potrzebny jest parking. Będziemy 

nosili się z takim zamiarem przy okazji przebudowy drogi powiatowej.  
 
Na zakończenie p. Jan Prus – Przewodniczący Rady oraz Wójt Gminy podziękowali 
wszystkim za owocną współpracę  i złożyli życzenia świąteczne. 
 
Ad.II.6. Zakończenie 
Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął 
Obrady XXV Sesji Rady Gminy Manowo. 
 
Protokołowała:    
Anna Drabik                                                                                                         

 


